
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Brussel & Brexit 
Verdiepingreis Dertigers 

 

Een belangrijk Europees politiek jaar is aanstaande. Eind maart 2019 treden de Britten uit de 
Europese Unie, zijn op 23 mei 2019 de Europese verkiezingen, moet er een werkende 
oplossing gevonden worden voor de migratiecrisis, wordt er onderhandeld over de nieuwe 
Europese begroting, het Meerjarig Financieel Kader 2021-2027 en dreigt een handelsoorlog 
met de Verenigde Staten.  
 
Tegen die achtergrond trokken 28 CDA’ers van het CDA-Dertigersnetwerk naar Brussel om 
zich in twee volle dagen onder te dompelen in ‘Brussel’. De hoofdboodschap die mee 
teruggenomen werd, na alle gesprekken die gevoerd zijn, is dat Nederland een belangrijke 
positie heeft in de Europese Unie. Belangrijker dan wij onszelf weleens beseffen. Er wordt 
geluisterd naar de standpunten van Nederland, of dat nu in het Europees Parlement is of bij 
de onderhandelingen over de nieuwe EU-begroting. Het CDA is in dit proces van 
onschatbare waarde om vanuit haar beginselen bij te dragen aan het vormen van die 
standpunten, zowel in de Haagse politiek als in de Brusselse. Daarom is het goed dat we 
ons als Dertigers hebben laten informeren tijdens een tweedaags bezoek aan Brussel.  
 
Dat Nederland ertoe doet werd direct bij het begin van onze reis duidelijk gemaakt toen we in 
het Europees Parlement werden verwelkomd door CDA-Europarlementariër Wim van de 
Camp en zijn medewerker Matthijs Schüssler. De Europese Unie is een vrijheidsproject, in 
2019/20 is het 75 jaar geleden dat de Tweede Wereldoorlog is afgelopen, en dat realiseren 
zich te weinig mensen als ze commentaar leveren op de Unie, zo begon Wim van de Camp 
zijn verhaal. Ook de positie van de Europese Unie in de wereld ten opzichte van 
wereldmachten als China en de Verenigde Staten is belangrijk. Daarom is eenheid binnen de 
Unie van belang. Na de rondleiding door de plenaire zaal was het tijd voor een lunchlezing 
met Georg Riekeles, medewerker in het team van Brexit-onderhandelaar Michel Barnier. 
Brexit is volgens Riekeles een loose-loose situatie. Er zijn geen winnaars. Grootste pijnpunt 

in de onderhandeling is en blijft de Iers / Noord-Ierse grens. Een oplossing is nog niet in zicht 
en de tijd dringt.  
 
De tocht ging verder met een bezoek aan de Nederlandse Permanente Vertegenwoordiging 
ofwel de PV. Gelegen om de hoek van het Europees Parlement huisvest dit Nederlands 
overheidsgebouw een ‘mini’ Den Haag; oftewel ambtenaren van alle ministeries zijn hier 
vertegenwoordigd en vormen de schakel tussen het beleid van Brussel en Den Haag. De PV 
behartigt dus de Nederlandse belangen. Hier werd uitleg gegeven over de onderhandelingen 



van het nieuwe Meerjarig Financieel Kader, de begroting van de Europese Unie over 2021-
2027 en de wijze hoe wetgeving in Brussel tot stand komt, de zogenaamde trilogen; 
(informele) overleggen tussen Commissie, Raad en Parlement. 
  
Na een enerverende middag was het tijd voor een borrel. Uiteraard werd ook die tijd goed 
besteed met een gesprek met journalist Marc Peeperkorn van de Volkskrant. Hij vertelde hoe 
hij Brussel heeft zien veranderen. Waar tien jaar geleden nauwelijks belangstelling voor 
‘Brussel’ was, vindt daar nu een kentering in plaats. Desalniettemin blijft de interesse vanuit 
de journalistiek mager en ontbreekt het vaak aan kennis over het reilen en zeilen van de EU. 
Illustratief is dan ook dat Peeperkorn binnen de Volkskrantredactie bij de buitenlandredactie 
hoort en geen onderdeel is van de Haagse redactie terwijl 70 tot 80 procent van onze 
wetgeving in Den Haag uit Brussel komt. Desalniettemin zijn alle ogen gericht op Den Haag.  
 
Na deze interessante wake-up call van Marc Peeperkorn druppelde er steeds meer 
Brusselse CDA’ers binnen voor de BBQ met niemand minder dan de vice-president van de 
Europese Investeringsbank (en voormalig premier van Finland) Alexander Stubb. In de 
wandelgangen wordt gefluisterd dat hij een kans wil wagen om Spitzenkandidat namens de 

EPP te worden. Kortom, genoeg reden om te luisteren naar zijn interessant verhaal. Stubb 
legde de nadruk op de snelle technologische ontwikkeling en de rol die politieke partijen 
daarbij zouden moeten spelen. De algoritmes zijn een technische oplossing zonder ethische 
verantwoording. De EPP (en daarmee het CDA) moeten dan ook de ethiek toevoegen aan 
deze algoritmes. Nu is dat een blinde vlek voor politieke partijen en wordt dat teveel aan de 
marktpartijen overgelaten. Na deze oproep werd deze boeiende discussie voortgezet op het 
beruchte Place de Luxembourg. 
 
De tweede dag begon met koffie en ontbijt in het hotel en de mededeling dat die nacht in de 
bus was ingebroken. Gelukkig viel er niets te halen en al snel begaven we ons door de 
Brusselse districten op weg naar Berlaymont, het hoofdkantoor van de Europese Commissie.  
 
De vergaderzaal op de 12e verdieping werd gemarkeerd door naambordjes van de 
commissarissen zodat iedereen op de plek van z’n favoriete commissaris kon zitten. Helaas 
vertelde Maarten Smit, een van de medewerkers in het team van Frans Timmermans dat de 
zaal waar wij in zaten gebruikt werd door de medewerkers van de commissarissen. De 
commissarissen zelf, vergaderen een verdieping hoger op de 13e.  Maarten Smit vertelde dat 
het zo kort voor de Europese verkiezingen een rare tijd is. De commissarissen willen hun 
werk afmaken anderzijds realiseren ze zich dat de politieke samenstelling na de verkiezingen 
compleet kan veranderen waardoor sommige dossiers ook bewust blijven liggen. 
Aansluitend aan dit interessante verhaal schoof Hiddo Houben aan. Hij is binnen de 
Europese Commissie verantwoordelijk voor de handelsrelaties met de Verenigde Staten. 
Zeker gezien de huidige handelsoorlog met de Verenigde Staten was het zeer interessant 
om uit eerste hand te horen hoe onderhandelen met President Trump nu echt in zijn werk 
gaat.  
 
We sloten het officiële gedeelte van de reis af met een lunch in restaurant in het centrum van 
Brussel, met Winand Quaedvlieg van VNO- NCW als gastspreker over de rol van lobby in 
Brussel. “Als je begrijpt hoe het in Brussel werkt, en op tijd begint met je lobby is het mogelijk 
invloed uit te oefenen”, volgens hem. Dat is een les die de CDA-Dertigers sowieso mee 
terugnemen en in hun werkzaamheden kunnen toepassen. 
 
Met de nodige Brusselse file maar met genoeg verhalen om over door te praten in de bus 
kwamen de Dertigers vrijdagavond weer terug naar Nederland. Zoals een deelnemer het 
verwoordde: “Met deze reis heb ik - in slechts twee dagen - een breed inzicht gekregen in de 
wijze waarop de EU op dit moment functioneert en de huidige uitdagingen waar ze voor 
staat.”  Veel dank aan Matthijs, Lycia, Aart, Marc, Sebastiaan, Susan en Harm voor de 
organisatie van deze Dertigersreis: volgend jaar Straatsburg?! 


